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Na tem travniku je začela rasti Industrija motornih vozil Novo mesto. Mnoei se še spominjajo nekdanje stavbe Aeroservisa. pa takratne 
mlekarne — a treba se je prav posebej spomniti, daje odtlej minilo že četrt stoletja .. .

Leta, ki vzbujajo ponos

Za velike narode morda krat
ko in v zgodovini izgubljeno 
obdobje, prazno v svoji ne
pomembnosti. Za nas ne! Malo
kateri narodi so imeli možnost 
v časovno tako kratkem obdob
ju narediti toliko kot smo mi 
danes, ko praznujemo 37. roj
stni dan Republike. Prav zaradi 
tega smo tudi mi, delavci IMV, 
srečni in ponosni, da smo v 
njeno življenje vtkali neštete 
delovne zmage naših 25 let in 
tako na najlepši način izkazali 
svojo neomajno pripadnost in 
vero v ideale socialistične revo
lucije.

Kako smo delali? Težko je 
urediti misli, spomini kar vrejo. 
Vračajo nas v čas gospodarsko 
zaostale in zaradi vojne osiro
mašene Dolenjske, brez indu
strije in z množico tistih, ki so 
se z malone lačnimi očmi ozira
li po drugih krajih ožje in širše 
domovine, pa tudi preko meja,

v želji po delu, ki bi dalo več 
možnosti za boljše življenje kot 
ne preveč rodovitna zemlja do
lenjskih polj in bregov. Prav to 
je vodilo ljudsko oblast v pospe
šeno izgradnjo zametkov indu
strije, za katero žal ni bilo 
dovolj sredstev. Ni pa manjkalo 
volje! Zadnji izmed enajstih 
agroservisov iz programa glavne 
združene zveze Slovenije, ki jo 
je tedaj vodil predsednik Viktor 
Avbelj, je že v času gradnje 
moral iskati možnosti razširja
nja programa, saj se od popravil 
zelo skromnega parka kmetijske

mehanizacije na tem področju 
ni dalo živeti. Rodila se je drzna 
misel — montaža avtomobilov. 
Temeljila je na kooperacijski 
pogodbi s firmo Auto—Union. 
Tako je 26. septembra 1955 
nastalo podjetje Agroservis in 
Motomontaža, ki je štelo le 34 
delavcev.

Pomanjkanje prostorov, 
opreme in deviznih sredstev je 
prisililo mali kolektiv k zoževa- 
nju proizvodnega programa 
avtomobilov in ga usmerilo za 
maksimalno vgradnjo lastnih 
delov in materialov. Leta 1957

beležimo 40 T^osvojenost do
stavnega vozila DKW.

Prvi jugoslovanski izvoz 
avtomobilov na zahodni trg

Hkrati z osvajanjem vozila 
DKW se je ekipa mladih entu
ziastov lotila konstrukcije last
nega dostavnega avtomobila. 
Prvi prototip je zagledal luč 
dneva leta 1958, naslednje leto 
pa smo na Beograjskem sejmu 
predstavili jugoslovanski javno
sti 3 izvedbe (Kombibus, Fur
gon in Kamionet), vse nosilno
sti 1 tone.

Rasli so tudi proizvodni pro
stori za izdelavo šasije, karoseri
je in lakiranja. Februarja 1959 
se Agroservis in Motomontaža 
preimenujeta v Industrijo mo
tornih vozil Novo mesto, že 
naslednje leto pa je stekla serij
ska proizvodnja novega dostav
nega vozila. Do leta 1967 smo 
za ta avto kupovali pogonski 
agregat pri zahodnonemški fir
mi Auto-Union.

V tem času smo program 
širili, tako da smo leta 1963 
izdelovali 12 izvedb dostavnih 
vozil nosilnosti 1 do 1,25 tone.

Primerna konstrukcija v 
kombinaciji z DKW motorjem 
nam je omogočila že leta 1962 
izvoz dostavnih vozil v Avstrijo,

(Nadaljevanje na 3. str.)
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Čas, v katerem živimo in delamo, nam skoraj
da ne dovoljuje zaustaviti strojev, da bi se ozrli 
na prehojeno pot in se v mislih povrnili k vsem 
tistim dogodkom, ki, združeni v prelep mozaik, 
tvorijo zgodovino našega kolektiva. Kljub temu 
moramo za hip otreti potna čela z dolžnim 
spoštovanjem do vseh, ki so tiste delovne in 
obenem tako bližnje jeseni leta 1955 zaorali 
prvo, 25 let dolgo brazdo v plodno polje Titove 
samoupravne socialistične Jugoslavije. Naredimo 
to zaradi tisočev tistih, ki so se pridružili majhni, 
toda hrabri skupinici štiriintridesetih delavcev 
nekdanjega „Agroservisa”, da bi zgradili vse to, 
čemur smo danes priča. Naredimo to tudi zaradi 
nas samih in zaradi tistih, ki šele danes stopajo v 
naše vrste, da v preteklosti najdemo spodbudo in 
nauk, kako se je treba boriti do samožrtvovanja 
za boljši danes in jutri delovnega človeka.
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Montirali smo tudi priljubljene „esaije” (Auto-Union 1000 S) — 
pogled na tovarniško dvorišče v decembru 1961.

(Nadaljevanje z 2. str.)

na Dansko in na Švedsko. To je 
bil prvi jugoslovanski izvoz 
avtomobilov na zahodnoevrop
ski trg.

Med specialnimi izvedbami je 
potrebno posebej opozoriti na 
sanitetni avtomobil. Zdravstve
na služba ČSSR je v letih 
1964/65 kupila 1200 naših sa- 
nitetov in z njimi opremila ce
lotno reševavalno službo v drža
vi.

Leta 1962 je IMV ponovno 
začela z montažo osebnih avto
mobilov, vendar smo spričo tež
ke devizne situacije montažo 
spet opustili.

Zaradi tega smo vse moči 
osredotočili na izpopolnjevanje 
dostavnega vozila. Zastareli 
dvotaktni motor se je umaknil 
štiritaktnemu, 1600 kubičnemu 
motorju firme BLMC, katerega 
smo začeli vgrajevati v rekon
struirana vozila. Sklenitev 
kooperacijske pogodbe s firmo 
BLMC je pogojevala nadaljnjo 
izgradnjo proizvodnih zmoglji
vosti. Tako kot do tedaj smo se 
izključno z lastnimi sredstvi lo

tili izgradnje nove tovarniške 
hale. Denarja ni bilo nikdar 
dovolj, zato smo se morali prila
goditi razmeram: gradili smo po 
etapah z začasnimi in improvi
ziranimi rešitvami. Vse, kar smo 
naredili, je moralo takoj v pro
izvodni proces, vse je bilo podre
jeno ustvarjanju dohodka, s ka
terim bi lahko nadaljevali iz
gradnjo.

Rodi se domača 
avtomobilska prikolica

Čedalje težji pogoji devizne
ga poslovanja, pogojenost uvoza 
z izvozom in še cela vrsta dru
gih problemov so nas prisilili k 
razmišljanju o primernem do
polnilnem programu, ki bi se 
najlažje vključil v naše proiz- 
vodno-tehnološke zmogljivosti. 
Vsestranska analiza trga je po
kazala, da je to avtomobilska 
prikolica.

Časa za nepotrebna raz
mišljanja ni bilo. Od odločitve 
do izdelave prototipa so minili 
skromni trije meseci, tri dni 
pred otvoritvijo salona carava- 
nov v Stockholmu pa smo nare
dili prvo prikolico. Vodja kon
strukcijskega biroja jo je osebno 
peljal na sejem in med vožnjo 
testiral vozne sposobnosti. 
Takšni časi so pač bili!

IMV ADRIA caravan 
je osvojil Evropo

Ta naš ADRIA caravan je 
vzbudil veliko zanimanje, zlasti 
pa je vzbudila pozornost ter

mična izolacija, posebej izdela
na za skandinavske pogoje. Do
bili smo prvo naročilo za 300 
caravanov za naslednjo sezono. 
Pisalo se je leto 1965.

Hitro smo organizirali proiz
vodnjo in že leta 1966 smo 
izdelali 370 prikolic. Razumlji
vo, da se nismo omejili le na 
Skandinavijo, kateri smo sicer 
namenjali največjo pozornost. 
Za trg smo začeli prvi v Evropi 
vgrajevati okna z dvojno za
steklitvijo, kar so povzeli tudi 
drugi proizvajalci.

Krepitev prodajne organizaci
je v Evropi nam je omogočala 
stoodstotno povečanje pioiz- 
vodnje prikolic iz leta v leto. 
Prilagajali smo se vsem specifič
nostim trga in tako smo postali 
že leta 1972 največji proizvaja
lec prikolic v Evropi. K temu

uspehu sta med drugim prispe
vali dve pomembni odločitvi:

— organizirati lastno prodaj
no organizacijo v vseh zahodno
evropskih deželah z namenom, 
da bi si zagotovili redno proiz
vodnjo in prodajo skozi vse leto 
in ne le v poletni sezoni, in

— organizirati montažno to
varno v Belgiji ter se tako 
izogniti velikim transportnim in 
carinskim stroškom, ki so po
membno vplivali na plasman 
zlasti v bolj oddaljenih deželah 
skupnega evropskega trga, ki 
imajo sicer zelo razvito lastno 
proizvodnjo caravanov.

Vse IMV prikolice smo začeli 
in jih še danes prodajamo v 
svetu pod imenom IMV ADRIA

(Nadaljevanje na 4. str.)

Prvi posnetek prototipa novega avtomobila domače izdelave (v sredini fotografije) takoj po dogotovitvi pred jesenskim zagrebškim 
velesejmom 1958 (foto Drab).
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Tudi to je bila proizvodnja: lesena klada, doma stesana klop ...

podjetje Podgorje Šentjernej in 
Remontni servis PIK Belie v 
Belem Manastiru na Hrvatskem. 
Že pred tem se nam je pripojil 
Agroservis Brežice, današnja 
druga tovarna avtomobilskih 
prikolic IMV v Jugoslaviji.

Razvoj treh osnovnih progra
mov je narekoval potrebo po 
novi delitvi proizvodnje znotraj 
matične tovarne v Novem 
mestu in tudi med novoformira- 
nimi obrati. Finalna proizvod
nja prikolic je bila organizirana 
v Novem mestu in. Brežicah, 
kjer smo zgradili sodobno to
varno. Dostavna vozila in oseb
ni avtomobili, katere smo proiz
vajali na podlagi pogodbe z 
BLMC, so bili preseljeni v novo
zgrajeno halo. Vsi ostali zunanji 
obrati so dobili specializirane 
programe za proizvodnjo delov 
in sklopov, bodisi za avtomobi
le, bodisi za prikolice ali pa za 
oboje.

Zaradi gospodarskih in notra
njepolitičnih problemov v to
varnah našega angleškega part
nerja BLMC le-ta ni bil v stanju 
redno dobavljati dele za našo 
proizvodnjo, iz podobnih razlo
gov pa ni mogel odjemati naših 
protidobav. V takšnih razmerah 
smo pod pritiskom naše zako
nodaje morali prekiniti neena
kopravno sodelovanje z BLMC.

Prav takrat je ljubljanski Lito
stroj, ki se je usmeril v stroje
gradnjo, prenehal z montažo 
avtomobilov francoske tovarne 
Renault. Po temeljitih pogovo
rih smo podpisali pogodbo o 
prenosu kooperacijske pogodbe 
z Litostroja na IMV. S tem smo 
si odprli nove možnosti nadalj
njega razvoja.

Koperacijsko sodelovanje 
s skoraj 200 velikimi 
delovnimi organizacijami 
v SFRJ

Tako je IMV ustvarila koope
racijsko sodelovanje z blizu 200

Demonstracija dostavnih vozil DKW po Bosni in Hercegovini (leta
1956).

(Nadaljevanje s 3. str.)

caravan, ki je postalo sinonim 
uspešnosti in kvalitete v tej 
dejavnosti.

Nenehno povečevanje proiz
vodnje in potrebe po delavcih 
so ustvarile pogoje za vključitev 
drugih delovnih organizacij v 
proizvodni program IMV in 
omogočile pripojitev nekaterih 
manjših kolektivov iz sosednjih 
občin k IMV.

velikimi delovnimi organizacija
mi v Jugoslaviji, na Dolenjskem 
pa so se k IMV priključili od 
leta 1968 do 1972: Lesnopre
delovalna industrija „Lepiš” Su
hor, Zora Črnomelj, Tovarna 
šivalnih strojev Mirna, Mizarsko

Enakopravno sodelovanje 
s francoskim velikanom 
RENAULT

Začelo pa se je s težavami. V 
letu 1973 je ugasnila proizvod
nja v kooperaciji z BLMC, pri
prave za proizvodnjo po pogod
bi z Renaultom pa so se šele 
začele. Proizvodnja osebnih vo
zil je tega leta začasno popolno
ma prenehala, zato je bilo to 
obdobje eno najtežjih za kolek
tiv IMV. Leta 1974 pa je že 
stekla organizirana in konti
nuirana proizvodnja Renault 4 
in Renault 12.

Ne samo proizvodni uspehi, 
tudi razvoj samoupravne organi
ziranosti IMV označuje leto 
1974. Skladno ustavnim na
čelom je bila izpeljana celovita 
samoupravna, družbenoeko
nomska in družbenopolitična 
reorganizacija, ki je prinesla ob 
novih oblikah tudi novo vsebi
no v naše notranje odnose. V 
dvanajstih temeljnih organizaci
jah združenega dela so dejansko 
začeli nastajati pogoji za uresni
čevanje neodtujljive pravice de- 
lavca-odločanja o rezultatih nje
govega dela. „Tovarne delav
cem!” nehuje biti le geslo.

Sodelovanje z Renaultom je 
zasnovana tako, da obvezuje 
oba partnerja k spoštovanju 
enakopravnosti v vseh zadevah 
skupnega interesa. Na bazi pro
grama razvoja medsebojnih pro
izvodnih odnosov, pri čemer 
posebej izpostavljamo protido- 
bave Renaultu, smo izdelali ele
mente dolgoročnega investicij
skega programa, katerega reali
zacija teče postopoma in v kon- 

(Nadaljevanje na 5. str.)
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Jugoslovanska prikolica v Stockholmu leta 1965! Prvi veliki uspeh: 
naročilo 300 prikolic za naslednjo sezono.

porih v izgradnji kolektiva in 
prizadevanjih, da IMV dobi svo
je mesto v družbenih razvojnih 
programih. Vedeli smo, da bo
do vsa naša dotedanja in bodo
ča prizadevanja dobila svoj smi
sel in priznanje le pod pogojem, 
če bodo vtkana v celovit repub
liški razvoj.

Vključeni smo v republiški 
srednjeročni načrt

Gospodarske razmere so po
stajale čedalje bolj zaostrene, 
poslovanje s tujino pa vsak dan 
bolj zapleteno. Krepitev izvoza 
in jačanje pozicij na zunanjem 
trgu je postalo življenjskega po
mena za IMV. Leta 1978 smo 
bili vključeni v republiški sred
njeročni plan, s čemer smo 
pred družbo prevzeli obveznost, 
da uresničimo zahtevne naloge 
na področju krepitve proizvod
nje in izvoza, ki naj bi ob koncu 
tega obdobja, leta 1980, do
segel številko 100 milijonov do
larjev. Obenem smo morali vlo

žiti približno 4 milijarde dinar
jev v izgradnjo kapacitet, ki 
bodo zagotovile možnosti opti
malne proizvodnje za domači in 
tuji trg in omogočile konti
nuirani razvoj v naslednjem 
srednjeročnem obdobju.

Dogodki iz zadnjih nekaj let 
so nam preveč blizu in so prav
zaprav naša vsakdanjost, zato bi 
jih ne mogli uvrstiti v zgodovi
no. Kljub temu, da nekateih 
planskih nalog nismo mogli po
vsem zaključiti v predvidenih 
rokih, pa ni razloga, da bi danes 
ne smeli z zadovoljstvom ugoto
viti, da smo v izjemno resnih 
gospodarskih razmerah da-

(Nadaljevanje na 6. str.)

(Nadaljevanje s 4. str.)

kretno opredeljenih etapah, ka
terih končni cilj je izgradnja 
velike tovarne avtomobilov, ki 
naj bi 1. 1985 izdelala 250.000 
vozil in 50.000 avtomobilskih 
prikolic.

Pogled na nekajletno obdob
je nazaj govori o izjemnih na-

Prva prikolica na poti na evropsko sceno: njen konstruktor inž. Martin Sever jo je odpeljal na Švedsko
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(Nadaljevanje s 5. str.)

našnjega časa uresničili morda 
največjo nalogo gospodarske 
stabilizacije: izpolnili smo ob
ljubo, sprejeto 1978: naš izvoz 
bo v letošnjem letu krepko pre
segel 100 milijonov dolarjev.

To je naša pot, izpoveda
na na enega izmed tisočih 
načinov. Ni moč povedati 
niti delčka, kaj šele vsega, 
kar je vezano na ta kolektiv 
od časov majhne delavnice 
Agroservisa do Industrije 
motornih vozil danes, ko 
praznuje 25 let razvoja.

Pogled na začetek naše izgradnje: karosemica in lakirnica, danes prostori tovarne prikolic.

Upravičeno smo lahko po
nosno na vse, kar smo z 
lastnim odpovedovanjem 
prispevali k razvoju d tužbe

in k nadaljevanju sociali
stične revolucije. Naj nam 
bo to spodbuda za prihod- 
njj, ko bomo brez našega

velikega vodje, tovariša 
Tita, vendar z njegovo vizi
jo lepše bodočnosti, stopali 
novim časom naproti.

Leto 1975: ob dvajseti obletnici obstoja IMV v Novem mestu.
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Stane Kolenc Jože Šinkovec Stane Slapničar

Peter Levičar Franc Podržaj Jože Seničar

* *******>*>**fr***********.*******>*>*****»>*»<.*#>** K.*********.*********

Vam, ki ste začeli!
Danes naš kolektiv praznuje! Več 

kot šest tisoč delavcev dolenjskega 
velikana bo delovno proslavilo naš 
praznik, ki ni le obletnica v kroniki 
razvoja nekega kolektiva. V naših 
petindvajsetih letih, ki časovno ne 
predstavljajo niti delovnega veka enega 
samega človeka, so združeni nešteti 
dnevi in noči, meseci in leta, življenja 
in usode tisočev graditeljev našega 
včeraj, danes in jutri. Zato je tudi 
toliko težje najti besede, s katerimi bi 
se zahvalili vam, ki ste tako hrabro, 
odločno in vztrajno, ne glede na silna 
odpovedovanja, začeli graditi IMV.
Premagovali ste najhujše ovire, ko se je 
zdelo vse že brezupno in doživeli 
današnji dan v naših vrstah. Vam 
štirinajstim želimo izraziti najglobjo 
hvaležnost za vse, kar ste naredili sami.

enako pa tudi za spodbude, ki ste nam 
jih dajali v najtežjih trenutkih. S tem 
ste vgradili najlepši del sebe v nas, ki 
bomo nadaljevali vaše delo enako 
požrtvovalno. V tem vidimo jamstvo 
naše lepše skupne prihodnosti.

Naše tople misli hitijo tudi k tistim, 
ki jih danes ni več, ki so za vedno odšli 
iz naših vrst, vendar še vedno živijo v 
vaših in naših srcih kot pripadniki male 
četice štiriintridesetih iz „Agroservisa".

Dragi jubilantje! Želimo vam, da bi 
še dolgo plodno in uspešno sodelovali v 
izgradnji kolektiva, da bi zdravi in 
zadovoljni proslavljali še mnoge delov
ne zmage in obletnice, ponosni na 
lastno delo in prepričani v pripravlje
nost vaših naslednikov, da nadaljujemo 
tam, kjer boste vi nehali!

DELAVCI IMV

★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★★
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Milan Kukovec Alojz Zupančič Ivan Ferkolj

Jurij Levičnik

Franc Šmid

Anton Hren

Anton Sladič
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Jožica Okroglič

Vztrajno
in brez 
omahovanja

Kar verjeti ne morem, da 
so vsa ta leta tako hitro 
minila. Še danes mi je v 
živem spominu leto 1954, 
ko sem se kot 12. vpisala v 
seznam zaposlenih v Agro- 
servisu. V majhnem kolekti
vu, kakršen je bil, smo vsi 
delali vse, čeprav sem se 
sama že od prvih dni ukvar
jala s knjigovodstvom.

Z leti je kolektiv bliskovi
to rasel. Rodil se je prvi 
pravi jugoslovanski avto — 
naš kombi, zatem prikolice, 
osebni avtomobili... Vsa 
sredstva smo vlagali v razvoj, 
v produktivne naložbe, zara
di tega smo mi v takoimeno- 
vanih „spremljajočih’ služ
bah vedno ostajali po malem 
v senci. Nismo imeli de 1 o v- 
nih pogojev, primanjkovalo 
je kadra, a je le nekako šlo. 
Z dobro voljo predvsem.

Zapletanje splošnih 
gospodarskih razmer se je 
vedno močno održalo tudi 
na IMV, tako kot danes. 
Večji kolektiv - večji pro
blemi, smo si rekli in spet 
poprijeli za delo, saj drugega 
izhoda ni bilo. Mnogi nas 
kritizirajo, a mislim, da po 
krivici. Dejansko ni lahko 
urejati finance in celotno 
knjigovodstvo v času, ko da

nes ne veš, kaj te čaka jutri. 
Kljub temu pa to ni razlog, 
da bi odnehali. Korajžno se 
je treba spoprijeti z vsemi 
težavami, kot smo se včasih.

Moje sporočilo mlajšim? 
Samo vztrajno in brez oma
hovanja. Dosedanji rezultati 
nas obvezujejo k temu!

JOŽICA OKROGLIC 
DSSS

Bilo je težko, 
a lepo...

Verujem v še lepši 
jutrišnji dan

Ko letos slavi naša delov
na organizacija svojo 25-let- 
nico obstoja in viharnega 
razvoja, se človeku nehote 
utrne misel na prehojeno 
pot in samorastniški vzpon v 
sam vrh jugoslovanske avto
mobilske industrije.

Svojim spominom sem dal 
tak naslov pravzaprav zaradi 
tega, ker smo tako kot drugi 
tudi mi načrtovali svojo pri
hodnost in si vedno znova 
postavljali naloge za določe
na obdobja. Verjetno ni med 
nami nikogar od tistih delav
cev, ki so že četrt stoletja 
pri IMV in ki bi lahko trdil, 
da si je že v prvih dneh 
obstoja naše tovarne pred
stavljal tako IMV kot je da
nes. Kljub temu, da so bili 
naši načrti vedno drzni in so 
se včasih zdeli vsem nam 
skoraj nedosegljivi. Bili smo 
vztrajni, trmasti in tako smo

dočakali ta srečanja z našo 
prihodnostjo. Skoraj vedno 
je bilo to srečanje tako, kot 
smo si ga zamislili in načrto
vali.

Pred našimi očmi je iz 
dneva v dan, iz leta v leto 
rasla in se razvijala avtomo
bilska industrija, ki je v po
nos ne samo nam, ki v njej 
delamo, ampak tudi širši 
družbeni skupnosti. Žuljave 
roke dolenjskega kmeta so 
znale prijeti tudi za tako 
delo, kot je proizvodnja 
avtomobilov in prikolic, ki 
jih danes, 25 let kasneje, 
pozna ves svet. V tem ob
dobju sem kot mlad avtome
hanik rasel in se razvijal tudi 
jaz. Tehnično in tehnološko 
vse bolj zahtevne naloge, ki 
so vsak dan stale pred nami, 
so od nas zahtevale tudi več 
znanja. Ob nenehnem delu v 
tovarni smo se izobraževali

na vseh področjih. Bili smo 
aktivni na delovnem mestu, 
v družbenopolitičnih organi
zacijah in v samoupravnih 
organih. V občinskih in re
publiških organih smo kot 
odborniki ali delegati zasto
pali interese razvijajočega se 
kolektiva ter tudi s tem po
magali premagovati ovire, ki 
jih ni bilo malo in še trajajo.

Ravno sedaj, torej za svo
jo 25-letnico, sije naš kolek
tiv zastavil eno največjih na
log v dosedanjem razvoju: 
izgraditi moderno tovarno, 
ki bo dajala kruh tisočem 
naših delavcev ter ponudila 
tržišču 150.000 avtomobi
lov in 50.000 prikolic na 
leto. Tudi ko bo ta cilj 
dosežen, se bomo srečali z 
našo prihodnostjo in prepri
čan sem, da bomo tako kot 
doslej tudi to prihodnost do
čakali.

Kot dolgoletni delavec v 
IMV se s ponosom oziram 
na prehojeno pot. Vesel 
sem, da sem tudi sam s 
svojim delom vgradil kamen- 

(Nadaljevanje na 9. str.)
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(Nadaljevanje z 8. str.) 
ček v mozaik našega razvoja 
in mi ni žal za nobeno žrtev, 
ki sem jo temu razvoju na
menil. Taki so tudi moji 
sodelavci, brez katerih danes 
IM V ne bi bil to kar je.

Namenoma nisem našte
val vseh dolžnosti, ki sem jih 
opravljal v preteklih letih in 
tudi danes. To ni pomemb
no; pomembno je le to, da 
se čutim pravega zavednega 
IMV-jevca, da verujem v lep
ši jutri. To želim in pričaku

jem od vseh nas, ki tu dela
mo, živimo in ustvarjamo. 
Le enotni in z jasnimi pogle
di v prihodnost bomo pre
magovali vse ovire na naši 
poti, za katero smo in tudi 
sedaj dokazujemo, da je pra
vilna in vredna podpore sle
hernega člana našega 6000 
članskega kolektiva, kot tu
di celotne samoupravne so
cialistične skupnosti.

MILAN KUKOVEC 
TOZD TA
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Milan Kukovec

Tudi danes 
ni lahko

Ko sem prišel v podjetje, 
nas je bilo okoli dvajset. 
Delati sem začel v skladišču, 
pravzaprav v prostoru, kjer 
je bilo v kotu zbitih par 
plohov. Potem smo selili 
skkadišča v barake in po 
raznih drugih prostorih 
izven podjetja, ki so bili 
oddaljeni tudi po pet in več 
kilometrov. Zaradi tega je 
bilo proizvodnji zelo težko 
dostavljati material. Z vpre
žno živino 'mo vozili motor
je po snegu iz gradu Prežek v 
Cerov log, od tam pa s kami
oni v Novo mesto. Stroje, 
težke štiri do šest ton, smo 
zlagali iz vagonov ročno. Ta
krat ni bilo ne dvigal ne 
viličarjev.

Petindvajset let v IMV ni 
bilo „rožnatih”. Ves čas je 
bilo treba zelo trdo delati. 
Tudi danes ni lahko, čeprav 
imamo boljše pogoje. Delo v 
skladišču je zahtevno in tež
ko, čeprav je manj cenjeno 
od dela ostalih oddelkov.

JOŽE ŠINKOVEC 
TOZD TA

Bil sem prvi 
strojni ključavničar

Kot strojni ključavničar 
sem prišel v podjetje Agro- 
servis 20. marca 1955. Po 
krajšem testiranju, ki si gaje 
„privoščil” takratni mojster 
Nace Pavlin, sem na vpraša
nje „Kaj znaš in kaj veš” 
odgovoril kot iz topa. Izpra
ševal me je, kakšne navoje 
poznamo, kako vrtamo, če 
želimo vrezati takšen in zo
pet malo drugačen, večji na
voj, o obsegu kroga, o Lu- 
dolfovem številu Pi itd. Po 
dveh letih prakse v „SKIP” 
Vižmarje nad Ljubljano mi 
na vprašanja ni bilo težko 
odgovarjati. Po teoretičnem 
preizkusu sem izvedel, da 
sem odgovoril v redu. „Ne 
misli, da si s tem že sprejet!” 
mi je zatrdil mojster Nace. 
Naj povem, da je bil ta prvi 
izpit zares opravljen.

Ko sem prišel v takratno 
mehanično delavnico, v ka
teri je bilo nekaj priročnega 
orodja, stružnica, poljska 
kovačnica na nožni pogon, 
namizni vrtalni stroj, brusil
ni stroj, varilni transforma
tor in autogeni varilni apa- 
rat-razvijalec, nas je bilo 
okoli štirinajst.

Bil sem prvi strojni klju
čavničar v podjetju. Pozne
je, ko sem se v delavnici 
privadil delati kot strojni

ključavničar, mi je mojster 
zaupal pogon stare stružni
ce, ki je še do danes obrato
vala kot specialna stružnica 
le za nihalne ročice pri avto
mobilu.

Ker se takrat še nismo 
pogovarjali o montaži avto
mobilov, sem naredil prvi 
prototip travniških bran ter 
pozneje vse pripomočke in 
priprave za krivljenje zob na 
branah. Nekaj let pozneje, 
ko smo se začeli pogovarjati 
o avtomobilih in ko se je 
zbralo nekaj več ključavni
čarjev varilcev in kleparjev, 
smo se združili v Motomon- 
tažo. Vodja obrata Pušenik 
mi je predlagal, da prevza
mem in ustanovim skladišče 
orodja. Ker je prihajalo ved
no več orodja, ga je bilo 
treba prevzemati, popravljati 
in vzdrževati razne ročne 
strojčke. Napravil sem tudi 
prototip trtnih Škarij kot 
stranski proizvod podjetja.

Tako delo mi je bilo všeč 
zlasti pri popravilu stroj
čkov. Izdeloval sem tudi 
razna orodja in priprave za 
prvi avtomobil kombi.

Pri širjenju podjetja in pri 
nabavi novih strojev se je

(Nadaljevanje na 10. str.)
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Jože Šinkovec ★
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Prazniki niso 
bili vedno 
dnevi počitka

Anton Hren

(Nadaljevanje z 9. str.)
pokazala potreba po vzdrže
valcih; zato sem bil leta 
1961 dodeljen skupini za 
vzdrževanje strojev v podjet
ju. Pozneje so se oblikovali 
oddelki; v mehanski delavni
ci sem s sodelavci popravljal 
avtomate, stružnice, razkal- 
ne stroje itd. Zelo nerad sem 
vzdrževal stiskalnice, vendar 
mi jih je takratni mojster 
(zdaj že pokojni) Štefan Zu
pančič najraje zaupal. Pri 
delu sem se izpopolnjeval. 
Upam si trditi, da po svoji 
krivdi v 25 letih nisem tri
krat zamudil službe, „pla
vih” pa sploh ne poznam.

Sedaj delam že nekaj let 
na vzdrževanju lahke preser- 
nice. Do letos sem imei 
mesto preddelavca I., zdaj 
sem izmenovodja v proiz
vodnji I - vzdrževanje stro
jev.

Delovno mesto mi je všeč, 
ne pa tudi prostor, opremlje
nost delavnice s stroji, ki so 
za tako intervencijo tekoče
ga vzdrževanja potrebni in 
kar je najvažnejše: sodelavci, 
s katerimi si delimo delo, za 
svoje delo niso primerno na
grajeni. To traja pri nekate
rih tudi že 5 let.

Vzdrževalec strojev pred
stavlja pomembno vlogo v 
obratu. Veliko odgovornost 
nosi zlasti pri strojih, ki so 
nevarni za delavca, če niso 
brezhibni.

Znano nam je, da bomo 
nabavili še veliko strojev. Pri 
tem pa ne smemo pozabiti 
na mlade kadre, ki bodo 
prevzeli naše delo. Vajenci 
so pri nas vse od obstoja 
podjetja. Izučili so se, neka
teri pa nadaljevali šolanje. 
Marsikateri vajenec se je iz
popolnjeval v praktičnem 
znanju pod mojim nadzor
stvom.

Toliko za sedaj, če mi bo 
sreča naklonjena, pa ob 
30-letnici kaj več!

ANTON HREN 
TOZD TA — vzdrževanje 

proizvodnje I.

Težko je urediti vtise in 
doživetja, ki jih človek pre
živi v delovnem okolju v 25 
letih, posebno še, če se to 
okolje spreminja in širi na 
vseh področjih delovanja.

Prag delavnice tedanjega 
Agroservisa sem prestopil 
kot petnajstletni fant, že
ljan, da se izučim avtome- 
hanske obrti. Tedaj, ko sem 
prvič stopil pred mojstra, 
danes že pokojnega tovariša 
Mikliča, se mi je zdela delav
nica velika in razsežna. Na
menjena je bila popravljanju 
takrat še redkih avtomobi
lov, traktorjev, motornih ko
les, gasilskih črpalk, biciklov 
ter drugih strojev in naprav, 
ki so sodile v popravilo avto
mehanične in kovinske 
obrti.

Primerjava z delom delav
cev tedaj in danes je vse
kakor težavna, vendar smo si 
vsi, ki smo delali prizadevali, 
da izpolnimo vse zaupane 
delovne naloge. Delovni dan 
se je velikokrat podaljševal, 
pa tudi nedelje in prazniki 
niso bili vedno dnevi po
čitka.

Ob delu velikokrat poza
bljamo, da teče čas neza
držno naprej. Menim, da za 
človeka ni toliko po
membno, koliko časa prebi
je v nekem k olektivu. Po
membnejši se mi zdi delav
čev prispevek v delu, v ko
likšni meri vlaga svoje zna
nje, trud in sposobnosti v 
rast in moč kolektiva.

Z rastjo podjetja in z 
večjimi nalogami se zahteva 
tudi več znanja. Končal sem 
poklicno šolo in delovodsko 
šolo avtomehanske stroke.

Danes opravljam delo 
kontrolorja na vozilih R-4. 
Pri delu se srečujem z mno
gimi problemi, ki nastajajo 
ob izdelavi naših vozil in z 
delom vseh nas, ki vplivamo 
na kvaliteto izdelka — vozi
la. Kot ocenjevalec kvalitete 
menim, da je kvaliteta naših 
izdelkov ogledalo naše samo
upravne, tehnološke ter de
lovne organiziranosti in 
discipline.

PETER LEVIČAR 
TOZD TA

Peter Levičar
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Biti član delavskega sveta je 
bila takrat velika čast...

Stane Kolenc

Ko sedaj obujam spomi
ne, kar ne morem verjeti, da 
je preteklo že 25 let od 
takrat, ko sem se 16. julija 
19JS zaposlil v takratnem 
Agroservisu v Novem mestu. 
Po vrsti sem bil 25. V službo 
sem bil sprejet kot skuno- 
vodja. Skupina je z mano 
vred štela 4 delavce. Delali 
smo lesene modele za dolo
čena orodja (za čelno steno 
kombija DKW, zadnje in 
spodnje vogale, streho, bla- 
tniške koše itd.). Pogoji dela 
so bili v primerjavi z dana
šnjimi težki, saj smo takrat 
praktično delali ročno. Ta
krat sem na mesec zaslužil 
okrog 110 din. To je bila za 
takratne čase kar lepa plača.

Po enem letu dela se je 
Agroservis preimenoval v 
Motomontažo. S preimeno
vanjem podjetja oziroma po
večanjem sem bil razporjen 
tudi na drugo delovno me
sto. Postal sem vodja 522. 
oddelka, v katerem smo 
montirali podvozje, vgraje
vali motorje, montirali karo
serijo itd. na takratne kom
bije DKW, ki so bili, kot se 
spomnim, prodani še „to
pli”. Na dan smo zmontirali 
10 kombijev. Naj mimogre
de omenim, da je bilo naše 
podjetje takrat zelo cenjeno. 
Prav tako smo bili na podje
tje ponosni tudi delavci in 
smo delali z veliko zavestjo 
in ljubeznijo.

Leta 1957 sem bil izvo
ljen tudi v delavski svet in 
upravni odbor. Za tiste čase 
je bila ta izvolitev velika 
čast. Mandat je trajal 4 leta.

V teh štirih letih smo se 
dogovarjali o izgradnji nove 
proizvodne hale za sestavo 
karoserij. Zdi se mi in upam, 
da mi ne bo nihče zameril, 
če povem, da je bilo takrat 
bolj prijetno biti član DS 
kot danes. V sedanjem času

pogrešam predvsem odkri
tost ter zdrave in konstruk
tivne kritike.

Čez dobri dve leti se je 
podjetje preimenovalo v 
Industrijo motornih vozil 
Novo mesto. Takrat je ko
lektiv štel okrog 900 delav
cev na čelu z generalnim 
direktorjem Jurijem Levični- 
kom, ki je bil pri podjetju že 
od ustanovitve.

Zadolžili so me, da skupaj 
z ostalimi sodelavci posta
vim temelje prototipne de
lavnice za izdelavo vseh vrst 
lesenih modelov, ki smo jih 
potrebovali za odlivanje mo
delov. Spomnim se, da smo 
imeli največ težav z izdelavo 
lesenega modela za čelno 
steno kombija. Težave so 
nastopile zaradi izbokline 
žarometrov, odprtine vetro
branskega stekla in zaklju
čka prednjih vrat. Zelo veli
kokrat smo ga dopolnjevali, 
seveda toliko časa, dokler ni 
bil povsem ustrezen. V za
četku nas je bilo v proto
tipni delavnici 8, kmalu za 
tem pa že 20. V naši delavni
ci je bilo prijetno delati, ker 
smo se zelo dobro razumeli. 
Začeli smo se opremljati tu
di s posebnimi namenskimi 
stroji. Najbolj smo bili veseli 
jeklene tuširne plošče in raz
nih merilnih instrumentov,

ki so bili potrebni za naše 
delo.

Okoli leta 1965 sem bil 
premeščen v oddelek za iz
delavo stanovanjskih priko
lic. Določen sem bil za obra- 
tovodjo oddelka. To delov
no nalogo sem z veseljem 
sprejel. Prvemu tipu prikoli
ce, ki smo jo izdelali, smo 
dali ime „Opatija”. Ta pri
kolica je bila tudi prva, ki so 
jo „pogruntali” naši kon
struktorji. Dobro je šla v 
promet. Največ smo jih izvo
zili na tuje. Na dan smo 
naredili pet prikolic. Kmalu 
za tem so se rojevali novi 
tipi prikolic od 375 do 450. 
Pri izdelavi smo imeli zaradi 
majhnih izkušenj razne teža
ve, ki pa smo jih še kar hitro 
odpravili.

Leta 1974 sem bil ponov
no premeščen, tokrat na de
lovno mesto za vodjo izdela
ve prototipnih modelov v 
razvojnem oddelku. To delo 
opravljam še danes.

V času razvoja naše tovar
ne smo se srečevali z raznimi 
težavami, ki pa so jih vse 
prebrodili. Prepričan sem, 
da bomo tudi te, v katerih 
smo sedaj. 25-letnica obstoja 
naše tovarne je hkrati lahko 
tudi lepo izhodišče za akci
jo.

STANE KOLENC

Naš sanitetni avtomobil! Kar 1200 smo jih izvozili v češkoslovaško republiko.



Ni mi žal prehojene poti!
★
*★★★★★★★
★
*★★★★★
★★★
★
•k★★★★
★★
★
★
★
*★*★★
*
★
★
★★★★★
★★
★
★★
•k
•k
■k★
*★★★★★★
★
★★
★★
★★
★★
★
★
*
*
★
★
•k
k
k
k
k
k
k
★
★★
*★
k★★★
★
k
k★
■*
k
k★
★
★★
★★
*
★
★
*
*
★
★
★
★
★
★★
★
★★★★
★
★
★

Ko gledam današnji razvoj 
tovarne, ne morem mimo 
tega, da se ne bi od časa do 
časa spomnil, kako sem pri
čel delati in koliko nas je 
bilo.

Leta 194 sem bil sprejet 
kot sedmi član kolektiva za 
prodajalca rezervnih delov v 
prodajalno, ki je bila v sklo
pu Agroservisa. V začetku 
sva v prodajalni delala samo 
dva, kmalu pa smo bili trije. 
Prodajali smo splošne avto
mobilske dele in kmetijske 
stroje. V sklopu prodajalne 
je bila tudi bencinska črpal
ka, kjer so prodajali gorivo 
in druge naftne derivate. Naj 
pripomnim, da je bila proda
jalna za tiste čase zelo dobro 
založena z rezervnimi deli za 
razne tipe avtomobilov. Ve
liko časa nam je vzelo uskla
jevanje posameznih delov po 
tipih vozil, ker so bili katalo
gi zelo skromni. S tem pa 
sem si pridobil mnogo pra
kse za bodoče delo z re
zervnimi deli, saj smo v to
varni večkrat menjali tip po
sameznega vozila. Prodajalna 
s črpalko je zelo hitro zaži
vela. Pridobila si je kupce iz 
bližnje in daljnje okolice, pa 
tudi iz raznih krajev Jugosla
vije.

V takratnem Agroservisu 
je stekla montaža vozil, uslu
ge pa so se postopoma 
zmanjševale in s tem v zvezi 
se je tudi prodaja rezervnih 
delov preusmerila. Prven
stveno smo morali oskrbo
vati tržišče z rezervnimi deli 
za doma montirana vozila, 
pa tudi z ostalo prodajo 
nismo v celoti prenehali. Po
leg montaže osebnih vozil 
smo začeli proizvajati zaže- 
ljeno dostavno vozilo za ju
goslovanske potrebe. Proiz
vodnja in prodaja teh vozil 
ie tako naraščala, da se je v 
letu 1959 podjetje preime
novalo v Industrijo motor
nih vozil.

Ker preskrba z rezervnimi 
deli pogojuje tudi prodajo 
vozil, je bilo potrebno v vseh 
večjih središčih odpreti 
lastne prodajalne. Prva je bi
la odprta prodajalna v Beo
gradu leta 1967. Ker sem bil 
odgovoren za prodajo rezer
vnih delov v tovarni, so me 
zadolžili, da uvedem ljudi v

Franc Šmid

prodajalnah v način poslo
vanja.

Sodeloval sem pri razme
ščanju delov in urejanju pro
dajnega prostora v posa
meznih prodajalnah. Proda
jalne, ki so bde osnovane v 
tem času, so: leta 1968 v 
Sarajevu, 1. 1969 v Novem 
Sadu, 1.1970 v Nišu, 1. 1972 
v Zadru in 1. 1973 v Ljublja
ni in Osijeku. Prodajalne 
sem pogosto obiskoval, da 
smo skupaj reševali proble
me.

Leta 1975 sem bil razpo
rejen na delovno mesto 
vodje prodaje gotovih izdel 
kov v Poslovalnici Novo me

sto. S tem pa nisem prekinil 
preteklega dela, saj je pro
dajno skladišče rezervnih de
lov v sklopu prodajalne. 
Okolje je bilo res novo, a mi 
ni delalo posebnih težav, saj 
sem že prej spremljal potek 
prodaje gotovih izdelkov, pa 
tudi delavci so mi bili znani. 
V začetku je bila prodaja 
kolikor toliko umirjena in je 
normalno potekala. Potem 
so se začele pojavljati težave 
zaradi zastojev pri prodaji.

Pri tem se srečujemo s 
kupci, ki razumejo težko si
tuacijo, mnogo pa je takih, 
ki vidijo samo sebe in jim za 
probleme tovarne ni mar. 
Prvi poslušamo kritike mi, ki

neposredno kontaktiramo z 
njimi. Trudimo se, da ne bi 
bili v očeh kupca neposlovni 
ter da ne bi izgubili zaupa
nja. To nam največkrat 
uspe, včasih pa tudi ne.

Mnogo se je v četrt stole
tja zgradilo in modernizira
lo, predvsem proizvodne 
dvorane. Pogoji dela so se 
močno izboljšali, največ v 
proizvodnji, manj pa v pro
daji. Upam, da se bo to 
nadoknadilo v bližnji pri
hodnosti. Kupci me pogosto 
vprašujejo, kako da nismo 
uspeli zgraditi večjih poslov
nih prostorov za prodajo re
zervnih delov in gotovih iz
delkov. Mislim, da bi bil tudi 
ta problem v bodočnosti re
šljiv z združevanjem investi
cijskih sredstev na osnovi 
dohodkovnih odnosov.

V teh 25 letih sem se 
trudil in si zastavil nalogo, 
da bi bili s sodelavci enotni 
pri reševanju problemov. 
Koliko mi je to uspelo, pu
stim v presojo drugim. Pono
sen sem na razvoj tovarne in 
ni mi žal za vse, kar sem 
prispeval v tem obdobju.

Prepričan sem, da bi bilo 
več jubilantov, če ne bi 
vmes posegla smrt in tra
gično odtrgala iz naše sredi
ne dobrih sodelavcev in 
iskrenih prijateljev, tako 
Grašič Toneta, Škoda Pavle
ta, Hočevar Janeza in Bašelj 
Antona, s katerimi sem za
čel delati pred 25 leti in smo 
skupaj sodelovali vse do nji
hove prerane smrti.

FRANC ŠMID 
TOZD Commerce

Tovarištvo-skrivnost vseh 
naših uspehov!

Že od dne, ko sem kot 
vajenec prvič prestopil prag 
„Agroservisa", sem vse svoje 
delo vezal na servisno dejav
nost. Začetna leta so bila 
resnično težka, saj smo dela
li z najbolj enostavnim oro
djem in pripravami, ki so 
sodile vse prej drugam kot v 
servisno delavnico. Ob spo
minih, kaj vse smo počeli, 
da bi noben avto ne obležal 
pokvarjen, se sprašujem, ali 
je bilo vse skupaj sploh mo
goče. Zaradi vozil in prikolic 
sem „objadral” skorajda vso 
Evropo v nekem divjem tem
pu, ko nihče ni vprašal za 
praznik ali prosti čas, ko se

nihče ni izmikal delu in ko 
je bilo tovarištvo največ, kar 
smo imeli. V tem je po 
mojem mnenju tudi skriv
nost vseh naših uspehov.

So tudi stvari, s katerimi 
nisem zadovoljen. Najbolj 
me moti, ko vidim, da zaradi 
slabe organiziranosti dela 
brez potrebe trošimo moči, 
za kar so posebno občutljivi 
ljudje, ki se dejansko 
požrtvovalno vnašajo v svo
je delo. Na tem področju 
bomo morali še marsikaj na
rediti, saj razvoj ne trpi pre
tiranih improvizacij.

S svojim delom sem zado
voljen, čeprav smo še po

njegovi naravi obsojeni na 
to, da poslušamo pripombe, 
nemalokrat pa tudi ostre kri
tike kupcev. Prav zaradi tega 
pa moramo svoje delo oprav
ljati kar najbolj kvalitetno in 
korektno. To je najboljši 
most do kupca. Naj mi ne 
zamerijo, če tudi tokrat po
novim znano resnico, da se 
avto prodaja skozi servis. 
Bojim se, da se bomo s tem 
dejstvom kaj kmalu soočili.

Sem velik optimist, če
prav menim, da se moramo 
dobro zavedati realne težav
nosti gospodarskih razmer, 
ki se z vsakim dnem vedno 

(Nadaljevanje na 13. str.)
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Od kleparja v Agroservisu do tehnologa v TA
. Ko so pred nekaj več kot 
25 leti začeli graditi Agro- 
servis, se je gradnja res zače
la s konjskimi močmi. Delal 
sem v raznih drugih krajih, 
ker v Novem mestu ni bilo 
veliko prostih delovnih 
mest. Občasno sem prihajal 
domov in gledal iz domače 
hiše, ki še danes stoji nad 
nekdanjim Agroservisom, 
kako počasi raste iz tal novo 
poslopje. Gradbinci so vsa 
dela opravili ročno, vse pre
voze pa s konjsko vprego.

Avto je bil redkost, večina 
pa je bila starih, odsluženih 
in brez večje nosilnosti. Ze
meljske nasipe so steptali z 
valji na konjsko vprego, ker 
parni valjar za tako delo ni 
bil primeren. Poleg Agro- 
servisa so zgradili še bencin
sko črpalko s trgovino in 
mlekarno. Oboje se je zdru
žilo z Motomontažo in ka
sneje preraslo v IMV.

Danes si delavci, stari 25 
let, najbrž težko zamišljajo, 
kako se je gradilo in obnav
ljalo po končani vojni. Ob 
začetku gradnje Agroservisa 
so se v Novem mestu še

(Nadaljevanje z 12. str.)

bolj zaostrujejo. Pa še nekaj: 
IMV v tem trenutku ne sme 
zastati. Moramo slediti raz
voju avtomobilske industrije 
doma in v svetu. Prepričan 
sem, da imamo za to dovolj 
moči!

STANE SLAPNIČAR 
TOZD Commerce

poznali sledovi vojne in 
bombardiranj. Ob Zagrebški 
cesti pred Agroservisom so 
še stale betonske piramide 
kot protitankovske ovire. 
Gradnjo sem gledal v zače
tku neprizadeto in niti na 
misel mi ni prišlo, da bom 
kdaj delal v Agroservisu in 
postal član pozneje več ti- 
soččlanskega kolektiva.

V Agroservisu so potrebo
vali kleparja. Ker sem se 
naveličal hoditi po svetu, 
sem se zaposlil doma. Če
prav Agroservis še ni bil do
grajen, je v njem vseeno že 
obratovala mehanična delav
nica. Zaposlenih je bilo ka
kih 20 ljudi, kar je predstav
ljalo takrat velik kolektiv. V 
podjetje sem prišel ravno na 
dan mladosti, zato sem si 
datum lahko zapomnil. 
Kakšnih posebnih veščin v 
avtokleparstvu nisem obvla
dal, pomembno pa je bilo, 
da sem znal vsaj za silo 
autogeno variti. Kmalu se je 
izkazalo, da obvladam to de
lo precej bolje od mehani
kov; tako mi ni primanjko
valo dela na krpanju izpu
hov, varenju blatnikov in 
spajkanju hladilnikov. Vča
sih sem vlil še kak ležaj. 
Kmalu mi je bilo delo bolj 
všeč kot prejšnje skakanje 
po terenu na strehah.

Se istega leta smo volili 
prvi delavski svet. Kolektiv 
je štel že okoli 35 ljudi, zato 
smo lahko volili delavski 
svet in upravni odbor. Tedaj 
smo se seznanili tudi z našim 
bodočim oziroma sedanjim 
direktorjem tov. Levični- 
kom.

Naslednje leto smo v prvi 
polovici leta začeli izdelo
vati še brane v zgornjih pro
storih Agroservisa, čeprav ti 
še niso bili dograjeni. Dobili 
smo tudi nekaj razstavljenih 
avtomobilov DKW.

Malo sem bil presenečen, 
ko so me poklicali iz meha
nične delavnice in mi zaupa
li nalogo izdelave kasona za 
poltovorno dostavno vozilo 
DKW, ki naj bi ga razstavili 
na Zagrebškem velesejmu. 
Dobil sem načrte in pločevi
no. Še danes ne vem, kako 
mi je takrat uspelo pripraviti 
prve pločevinske dele. Na
črti so bili nemški, kar mi je 
povzročalo še dodatne teža
ve. S pomočjo tov. Černel
ča, ki mi je bil pri tem delu

Anton Sladič

nekako nadrejen, smo le 
spravili „vkup ’ prvi kason 
ter ga tudi postavili na avto. 
Vsa dela smo opravili ročno. 
Nismo imeli ne miznih Škarij 
ne krivdnega stroja, tudi 
drugih pripomočkov ni bilo. 
Kason smo kovičili.

Podobno smo kasneje 
kmalu za kasonom izdelali 
prvi furgon. Škarje, krivdni 
stroj, prešo in elektro varilni 
aparat smo si izposoddi v 
drugih podjetjih. Ker smo 
začeli iz nič, smo delali in se 
truddi, da bi dosegli jutri 
več in se postavdi na lastne 
noge. Ko enkrat nekaj že 
imaš, hočeš vedno še nekaj 
več in tako ni čudno, da 
smo danes postali industrij
ski velikan.

Ne morem mimo dejstva, 
da smo imeli vseskozi tudi 
vodstvo, ki je vedelo, kaj 
hoče in kaj zmoremo vsi 
skupaj napraviti. Nismo si še 
oddahndi od zmage nad 
enim delovnim uspehom, že 
smo si naloždi ali sprejeli 
drugo, še večjo delovno na
logo.

Nikoli se nismo zadovolji
li z doseženim. Kmalu smo 
doma izdelali prve priprave 
za sestavo vozda DKW in še 
posamezne dele zanj. Odpre- 
ške smo prešali v Ljubljani v 
današnji Avtomontaži.

Število delavcev se je ve
čalo. Izdelali smo prvo do
mačo karoserijo in šasijo, 
napravdi prvo kolo in lakir
nico ter se širili po vsem 
mestu in še vedno graddi. 
Nastala je prikolica, kjer sem 
imel spet polne roke dela na 
premi, nosdcih in rudah.

Nisem se namreč več vrnd 
v mehanično delavnico, ki 
smo jo kmalu ukindi, saj 
smo potrebovali prostore za 
izdelavo našega novega vozi
la. V podjetje je prišlo še več 
kleparjev in drugih delavcev. 
Predvsem ta oddelek se je 
števdčno najhitreje poveče
val. Nekako „po sdi“ sem 
postal vodja oddelka. Nekaj 
časa sem bd tehnolog, po
tem pa celih deset let vodja 
ekonomske enote, odkoder 
sem se ponovno vrnd v teh
nološki oddelek. Tudi več 
predpostavljenih sem zame
njal ta čas in sploh mi je teh 
25 let hitro poteklo. V teh 
letih sem se najmanj 
20—krat seld, včasih sam, 
včasih pa s celim oddelkom. 
Kot kaže, selitev še ne bo 
kmalu konec.

Poskusd sem povedati le 
delček tistega, kar sem doži
vel v teh 25 letih in kakšen 
ogromen napredek smo do
segli prav na Dolenjskem, 
kjer pred vojno ni bdo ni
kakršne industrije.

Konji po mestu že zdav
naj ne vozijo več. Avtomobi
lov je povsod, kamor pogle
daš. Avto je danes gibalo 
napredka in vir blagostanja, 
čeprav je naše medsebojne 
odnose in življenjske navade 
močno spremenil. Današnji 
odnosi delavcev do podjetja 
pa niso več taki kot so bdi 
pred 25 leti, ker je danes 
vse, kar imamo, pridobljeno 
z manj truda in osebne od
govornosti vsakega posa
meznika.

ANTON SLADIC 
TOZD TA
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Najpomembnejši je človek
********+***+*>M-*******+*+*+*+***-**-**********
* * ★ ★
★ Delovna organizacija IMV prav gotovo po svojih j 
J izdelkih, tehničnih možnostih, številu zaposlenih, *
★ družbenoekonomskih in samoupravnih odnosih spa- *
★ da med najrazvitejše delovne organizacije v Sloveniji *
★ in Jugoslaviji. *

★ *

Nenehno povečevanje do
hodka in števila zaposlenih kaže 
na stalen razvoj in porast proiz
vodnje vseh proizvodnih progra
mov IMV. Ni nam treba po
drobneje komentirati številnih 
dobro znanih pozitivnih strani 
bolj razvite, kvalitetno nove 
socialno-ekonomske in poklicne 
strukture prebivalstva. Mno
žično prehajanje prebivalstva iz 
manj produktivnih v bolj pro
duktivne dejavnosti in iz kme
čkega v mestno okolje je v 
preteklem obdobju povzročilo 
večkratne pozitivne učinke. Za
radi tega sta se povečali proiz
vodnja in družbena storilnost 
dela, spremenili sta se kvalifika
cijska in poklicna struktura za
poslenih in končno, spremenile 
so se materialne in kulturne 
možnosti življenja in dela delov
nih ljudi kolektiva IMV.

Navedenim podatkom o raz
voju proizvodnje, o spre
membah notranje strukture, o 
povečanju zaposlenosti in sto
rilnosti dela in drugih rezultatih 
moramo dodati tudi stalno pri
sotno skrb za povečanje oseb
nih dohodkov, ki so se kljub 
nenehnemu povečanju pro
duktivnosti le postopoma pri
bliževali zastavljenim ciljem po
prečja kovinsko-predelovalne 
industrije. Vsi podatki o giba
nju osebnih dohodkov, kakor 
tudi številnih skladov kažejo na 
zelo dinamično večanje kupne 
moči vseh delovnih ljudi IMV. 
V teh, v glavnem novih razme
rah, so nastale daljnosežne spre
membe v vseh bistvenih elemen
tih materialnega in kulturnega 
standarda delovnih ljudi.

Izboljšanje pogojev prebiva
nja, izobraževanja, zdravstvene
ga in socialnega varstva in širše
ga uporabljanja pridobitev kul
turnega in znanstvenega napred
ka je izjemoma pomembna 
komponenta pri povečanju živ
ljenjske ravni, ki je bilo eno 
izmed bistvenih značilnosti 
naše celotne pretekle aktivno
sti.

ŠE 500 NOVIH 
STANOVANJ 
IN SAMSKI DOM 
S 500 LEŽIŠČI

Posebno pomembna oblika 
razvoja družbenega standarda je 
stanovanjska gradnja, ki v IMV 
kljub določeni kontinuiteti po
staja vedno obširnejša in kvali
tetnejša. Stanovanjskim stolpi
čem, ki jih je IMV zeradil v 
preteklih letih, se je v letošnjem 
letu pridružilo novo zgrajeno 
naselje na Žibertovem hribu, ki 
bo skoraj 100 družinam razreši
lo njihove stanovanjske težave. 
Z združevanjem sredstev stano
vanjskega sklada vseh TOZD 
DO IMV razrešujemo tudi naj

bolj pereča kadrovska vpraša
nja.

Tudi s krediti za individualno 
gradnjo je IMV pomagal razreši
ti nekaj sto stanovanjskih pro
blemov naših delavcev.

Z gradnjo hotela za samce, 
čigar gradnja se začenja še v 
letošnjem letu, bomo razrešili 
številne probleme prebivanja 
naših delavcev — samcev.

Število stanovanjskih proble
mov pa ne povezujemo z našim 
zavestnim in organiziranim pre
vozom delavcev. Tako smo v 
preteklih letih z dobro organizi
ranimi avtobusnimi prevozi pre
mostili razdalje in približati de
lovno mesto. Iz oddaljenih vasi

in zaselkov ožjega in širšega 
področja Dolenjske vsak dan 
odhajajo redni avtobusi, ki 
omogočajo redno zaposlitev in 
uresničevanje drugih interesov 
in potrebo naših delovnih ljudi. 
Ob avtobusnih prevozih smo v 
letošnjem letu z izgradnjo indu
strijskega tira izkoristili tudi 
vlakovni prevoz, ki naše delavce 
vsak dan pripelje na tovarniško 
dvorišče.

Za dobro prehrano 
med delom

V sestavni del družbenega 
standarda in ustvarjanje boljših 
pogojev dela naših delavcev 
uvrščamo tudi družbeno pre
hrano, ki mora na tej stopnji 
razvoja zagotavljati predvsem 
kvalitetno in ustrezno prehrano 
med delom. Zato vprašanjem 
družbene prehrane posvečamo 
precejšnjo pozornost in skrb, 
kar se tudi odraža v pozitivnih 
premikih, kljub temu da z dose
ženim še nismo zadovoljni.

(Nadaljevanje na 15. str.)

Nova stanovanja na Žibertovem hribu — pomemben element življenjske ravni naših delavcev. Letos 
bomo z njimi rešili pereča stanovanjska vprašanja pribl, sto družin iz IMV. V novem srednjeročnem 
planu bomo namenili posebno skrb nadaljevanju stanovanjske izgradnje, saj predvidevamo, da bomo 
zgradili 500 novih stanovanj in nov dom za samske delavce s 500 ležišči. Tudi v letih 1981—1985 
bomo nudili nadaljnjo pomoč našim delavcem s posojili za dograditev stanovanjskih hiš in nakup 
stanovanj.
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Naš camp v Pakoštanih je popolnoma upravičil vlaganja, hkrati pa je dobra osnova za nadaljnji razvoj tovrstnega počitnikovanja naših 
delavcev. Sindikat ima na tem področju obsežne načrte.

V preteklih letih smo z vsemi 
tozdi uspeli zagotoviti primerne 
prostore družbene prehrane.

Sodobnim jedilnicam v Breži
cah, Šentjerneju in Šmarjeti so 
se v preteklem letu pridružile še 
nove jedilnice v Belem Manasti
ru, na Suhorju in v Novem 
mestu. Novo zgrajeni prostori z 
novo opremo tako ustvarjajo 
solidne pogoje za zadovoljeva
nje potreb po prehrani med 
delom. Z nadaljnjim izgraje
vanjem proizvodnih kapacitet 
pa bomo morali delavcem osta
lih tozd zagotavljati primerne in 
ustrezne prostore družbene pre
hrane.

Razen izboljševanja prosto
rov družbene prehrane smo v 
preteklih letih skrbeli tudi za 
stalno izboljševanje kvalitete to
plih obrokov. Prizadevali smo si 
za raznovrsten jedilnik, bogat 
po vsebini in kalorični vredno
sti. Vpliv delavcev na obliko
vanje jedilnika še ni zadovoljiv.

Zato bomo morali v bodoče v 
večji meri vključevati delavce 
tozd v pripravo jedilnika in 
skrbi za racionalno pripravo to
plih obrokov.

Zdrav oddih 
in prijetne počitnice

Z organizirano rekreacijo se 
delavci IMV ukvarjajo pravza
prav že 20 let. Vsa ta leta smo 
sodelovali v delavskih športnih 
igrah v občini Novo mesto in 
dosegali tudi solidne rezultate. 
Rekreacija se je med delavci 
posebej razvila v zadnjih letih, 
ko smo se te aktivnosti lotili 
načrtno in zavzeto. Pet let se 
srečujemo na šprotnih igrah 
motorne industrije Jugoslavije z 
delavci iz delovnih organizacij 
te branže, kot tudi na zimskih 
igrah slovenske avtomobilske 
industrije. V zimskem času ima
mo organizirano vadbo nekate
rih športnih panog v telovadni
cah in plavalne ter smučarske 
tečaje.

Z vedno večjim številom za
poslenih in s hitro rastjo kolek
tiva je nastala potreba tudi po 
organiziranem letnem oddihu 
za zaposlene delavce in njihove 
družine. V letu 1973 smo v 
sindikalni organizaciji sprejeli 
predlog, da na srednjem Jadra
nu poiščemo ustrezen prostor 
za namestitev naših počitniških 
prikolic. Predlog je bil hitro 
uresničen in tako so v letu

1974 v sestavi avtokampa ,,Pa- 
koštane” naši delavci že lahko 
preživeli letni oddih v lastnih 
počitniških kapacitetah. Število 
prikolic smo povečevali glede 
na potrebe, tako da imamo 
skupaj z manjšim centrom v 
Kaštelih na obali 330 ležišč.

Bodočnost centra 
strokovnih sol

Vsi napori, da bi se razvila 
materialna in kadrovska osnova 
šolstva za potrebe našega seda
njega in bodočega razvoja, so 
dali izredno velike uspehe.

Uspeli smo izoblikovati sistem 
izobraževanja ter končno usta
novili center strokovnih šol, ki 
bo na podlagi naših načrtov in 
planov kadrovskih potreb izo
braževal kadre različnih profi
lov in stopenj.

Hkrati s široko demokrati
zacijo izobraževalnega sistema 
smo veliko skrb posvečali tudi 
razvoju drugih aktivnosti, po
membnih za dvigovanje kultur
ne ravni naših delavcev in za 
uveljavljanje tistih kulturnih in 
umetniških vrednot, ki postaja
jo vsakdanja potreba intelektu
alno razvite osebnosti.

Predvsem in vedno znova 
pa: varno delo!

Samoupravni organi, strokov
ne službe in družbenopolitične 
organizacije so v celotnem pre
teklem obdobju skrbele, da se 
skladno z razvojem proizvodnje 
zagotavljajo tudi sredstva in 
ustvarjajo boljši pogoji dela s 
stalnim odpravljanjem vzrokov, 
poškodb in obolenj na delu 
(varovalne naprave na strojih, 
zaščita pred nevarnimi mate
riali, ustvarjanje higiensko teh
ničnih pogojev za delo itd.).
Skrb za varstvo pri delu se 
odraža tudi v sprejetih predpi
sih in internih aktih, s katerimi 
urejamo in normativno opre
deljujemo celotno področje var
stva pri delu. posebno zavzetQ
smo skrbeli za stalno izobraže
vanje in usposabljanje, kar se 
odraža v občutnem zniževanju 
vseh vrst poškodb na delu.

Čeprav še v nenajbolj ustrez
nih prostorih, vendar v ne
primerno boljših pogojih deluje 
tudi obratna ambulanta, name
njena predvsem kurativni zdrav
stveni zaščiti. V letošnjem letu 
smo odprli še zobozdravstveno 
ambulanto.
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Jeklena pajčevina danes — jutri vama streha za stotine novih delavcev v modemi proizvodnji.

Jutrišnja obzorja
♦j********************************************
* *
* V zgodovini neke delovne organizacije je obdobje *
* 25 let kratko. Zato pravimo, da so to mlade delovne ★
* organizacije, mlade po letih. Za našo delovno J 
J organizacijo, ki ima tako kratko zgodovino, pa ta *
* trditev vendarle ne velja, saj smo z naglim razvojem J
* preskočili leta, celo desetletje. Pred 25 leti nas je *
* bilo le 34, danes nas je čez 6.000.
*******»*****»*+)M>******>*++*>*>*+***+****»-*-*

Od delavnice za vzdrževanje 
kmetijske mehanizacije je z veli
ko dobre volje, znanja in energi
je začela rasti Industrija motor
nih vozil Novo mesto. Progra
mu proizvodnje dostavnih in 
osebnih avtomobilov, ki je bil 
jasno postavljen že pred 25 leti, 
smo ostali zvesti. Kot logična 
dopolnitev se je ob tem razvil 
program avtomobilskih stano
vanjskih prikolic. Leta so mine
vala in naša delovna organizaci
ja je rasla. Postala je znana po 
dostavnih avtomobilih, nato pa 
še po avtomobilskih stanovanj
skih prikolicah ADRIA, doma 
in v tujini. Po 20 letih obstoja 
je razvoj prišel do meje, ko se je 
bilo potrebno odločiti kako na
prej.

Odločili smo se. Sprejeli smo 
razvojni program za petletno 
plansko obdobje 1976 - 1980.

V razvojnem programu 
smo zapisali:

— IMV 'o v sodelovanju s 
francoskim partnerjem °enault 
razvijala velikoserijsko proiz
vodnjo delov in sklopov za 
osebne avtomobile za lastne po
trebe in za potrebe francoskega 
partnerja. Velikoserijsko proiz

vodnjo osebnega avtomobila 
R—4 (100.000 na leto) za jugo
slovansko tržišče in za izvoz v 
prodajno mrežo Renault v Za
hodni Evropi.

— IMV bo naprej razvijala 
proizvodnjo avtomobilskih sta
novanjskih prikolic. Vzporedno 
s proizvodnjo bo razvila tudi 
utrezno prodajno mrežo v Za
hodni Evropi.

— Še naprej bomo razvijali 
proizvodnjo dostavnih avtomo
bilov in na bazi njih proizvod
njo tako imenovanih motor- 
homeov.

Lahko trdimo, daje to obdo
bje prelomnica v zgodovini 
IMV, kajti z začetkom uresni
čevanja tega razvojnega progra
ma se začenja novo obdobje. 
Obdobje modernizacije, meha
nizacije, prehod na velikoserij

sko proizvodnjo in prodor oseb
nih avtomobilov R—4, proiz
vedenih v IMV, na zahodno
evropsko tržišče.

Razvojni program za obdobje 
1976—1980, ki smo ga začeli 
uresničevati konec leta 1978, je 
v zaključni fazi. Zakasnitve v 
štartu smo v veliki meri nado
knadili in že v letu 1981 bodo 
na voljo vse proizvodne linije za

proizvodnjo 100.000 R-4 in 
12.000 R—18 letno. Razen to
varne avtomobilov v Novem 
mestu sta zgrajeni novi tovarni 
v Belem Manastiru in na Suhor
ju.

Odločni in čvrsti 
ostanimo tudi naprej!

S koriščenjem novo zgrajenih 
zmogljivosti v avtomobilskem 
programu se odpirajo nove mo
žnosti za hitrejši razvoj tudi 
ostalih programov, v duhu raz
vojnega programa.

Naš jubilej proslavljamo v ča
su, ko se pripravlja novi družbe
ni plan za obdobje 1981-1985. 
Spet se postavljajo vprašanja 
kako naprej, kaj nam prinaša 
prihodnost, kako bo vplivala 
energetska kriza na prodajo 
avtomobilov in avtomobilskih 
prikolic, kakšne so možnosti 
nadaljnjega razvoja?

Tako kot smo bili v dose
danjih 25 letih odločni, čvrsti 
in prepričani, da samo s trdim 
delom in z nenehnim razvija
njem proizvodnje lahko obsta
nemo na evropskem tržišču z 
našimi proizvodi, smo sedaj še 
bolj. Zato imamo danes daleč 
večjo osnovo. To so novo zgra
jene proizvodne zmogljivosti, 
infrastruktura (železnica, poti, 
parkirišča, centralno skladišče, 
energetika itd.), znanje, iz
kušnje, kader in tržišče.

Dileme ni: naprej hočemo 
razvijati proizvodnjo osebnih in 
gospodarskih vozil in avtomo
bilskih stanovanjskih prikolic.

Na obstoječi lokaciji so po
dane vse možnosti, da se po 
izgradnji objektov in z nabavo 
dodatne opreme doseže proiz
vodnja 250.000 osebnih avto
mobilov na leto. Prav iz teh 
razlogov je v predlogu plana za 
obdobje 1981—85 predvidena 
velikoserijska proizvodnja dveh 
tipov osebnih avtomobilov (R 4 
in R X) po 100.000 letno in 
proizvodnja 50.000 osebnih 
avtomobilov drugih dveh tipov 
na bazi proizvodnje kooperacije 
s firmo Renault z manjšim dele
žem doma osvojenih delov. Šele 
z dokončanjem tako koncipira
nih objektov bo v polni meri 
izkoriščena obstoječa lokacija, 
železniški terminal in objekti 
energetike, ki so od samega 
začetka tako locirani in tako 
zastavljeni, da zadostujejo za 
programirano proizvodnjo.

Proizvodnja in prodaja avto
mobilskih stanovanjskih priko
lic bo doživljala ob normalnih 
gospodarskih okoliščinah ustre
zen vzpon. Vzporedno z razvo
jem gospodarstva in življenjske
ga standarda se spreminja struk
tura človekovih potreb od pri
marnih do potreb višjega reda, s 
čemer je in bo seveda v bodoče 
še bolj prispevalo dejstvo, da bo
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na razpolago vedno več proste
ga časa. Ta potencialni prosti 
čas bo želel človek - potrošnik 
ustrezno porabiti. Razen drugih 
dejavnosti bo tako človek 
vedno bolj, v okviru čedalje 
večjega prostega časa, razvijal 
tudi turistično dejavnost. Avto
mobilizem in sorazmerno zelo 
visok standard omogočata turi
stičnemu potrošniku veliko mo
bilnost.

Proizvodnjo prilagajati 
novim zahtevam trga

Izhajajoč iz teh predpostavk, 
dosedanjih izkušenj in razvite 
prodajne mreže v Zahodni 
Evropi izhaja tudi koncept na
daljnjega razvoja avtomobilskih 
stanovanjskih prikolic. V na
slednjem petletnem obdobju 
bomo poleg obstoječe družine 
prikolic razvijah tovorne priko
lice za osebne avtomobile, zlo
žljive stanovanjske prikolice, 
mobilhome in motorhome. S 
tako dopolnjenim programom 
bomo leta 1985 dosegli proiz
vodnjo 50.000 avtomobilskih 
prikolic.

Razen osebnih avtomobilov 
in avtomobilskih prikolic bomo 
razvijali tudi proizvodnjo do
stavnih vozil v okviru realnih 
potreb našega trga.

Za uresničitev tako zastavlje
nega programa bo v naslednjem 
petletnem obdobju za nekajkrat

porasla poraba pločevine, uli
tkov, izkovkov in drugih repro- 
materialov. Povečalo se bo šte
vilo kooperantov, poglobile se 
bodo povezave, razvili se bodo 
novi odnosi. Lahko trdimo, da 
bo razvoj IM V imel multiplika- 
tivni učinek na razvoj ostalega 
dela gospodarstva.

Poraba električne energije se 
bo v odnosu na leto 1980 po
dvojila.

Letno bo v naši delovni orga
nizaciji našlo zaposlitev 800 no
vih delavcev. Zgradili bomo 500 
novih stanovanj in samski dom 
s 500 ležišči. Podpirali bomo 
individualno izgradnjo stano
vanj.

Za izpolnitev razvojnih pro
gramov v obdobju 1981-1985 
bo vrednost investicijskih na
ložb znašala 5,6 milijard dinar
jev.

Celotni prihodek bo leta 
1985 v primerjavi z letom 1980 
za nekajkrat večji. Osebni do
hodki bodo rasli hitreje kot v 
republiki, da se izravna sedanji 
zaostanek.

Dohodek po zaposlenem bo 
v okviru republiških kriterijev 
(nad 400.000 din). Sredstva za 
reprodukcijo bodo rasla po sto
pnji 20 % poprečno letno (kri
terij 14,5 %).

13 % vseh novo zaposlenih 
bo z višjo in visokošolsko izo
brazbo.

Na vsakih 10 milijonov dinar
jev investicij bo 14,4 zaposle
nih.

Dosedanji razvoj, možnosti 
nadaljnjega razvoja, proizvodni 
programi, tržišče in dosedanje 
izkušnje kažejo v prihodnosti 
lepšo perspektivo delavcem 
IMV. Še več: zagotovljena je 
zaposlitev našim otrokom in

našim vnukom. Za nami so časi, 
ko je dolenjski človek moral 
iskati zaposlitev daleč od doma. 
Za nami so časi, ko je Dolenj
ska bila najbolj znana po cvi
čku. Z vztrajnim delom in raz
vijanjem proizvodnih progra
mov bomo bodoče jubileje do
čakali še bolj številni, še bolj 
močni, še bolj znani bodo naši 
proizvodi doma in v Evropi.

Industrijski tir je povezal IMV s svetom. Ogromen prispevek k zmanjšanju stroškov transporta, sodoben prevoz surovin in končnih 
izdelkov ter prilagajanje poslovanja sodobnim zahtevam — vse to nam pomeni nova „železna cesta” v IMV.
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Salon caravanov v Muenchnu letos: naš razstavni prostor je bil na ravni ugleda IMV v Evropi. Danes ve celoten zapadni trg, da je 1MV 
največji evropski proizvajalec avtomobilskih prikolic.

IMV v Evropi
S prodajo v tujini lahko uspe

vajo le najsposobnejši domači 
proizvajalci, ki so tem tržiščem 
sposobni ponuditi kvalitetne 
proizvode v zahtevanih dobav
nih rokih po konkurenčni sve
tovni ceni. Tuja konkurenca je 
mnogokrat nelojalna, zakono
daja razvitih držav pa s predpisi 
vedno bolj zapira svoja tržišča, 
da bi tako reševala lastne gospo
darske probleme — nezaposle
nost, inflacijo, plačilno bilančni 
primanjkljaj itd. Izvoznik se 
mora stalno potrjevati z inven
tivnostjo (novi proizvodi), kva
liteto in z znanjem, kajti tu 
veljajo krute tržne zakonitosti 
„velike ribe jedo male”.

Ob tem moramo poudariti, 
da na izvoz ne moremo in ne 
smemo gledati skozi prizmo 
enega posla, samo mesečnega 
oziroma nekajmesečnega izvo-

♦*************+*>M-***********+******+********
* J
* . i
* Moto sedanjega gospodarsko-političnega trenutka * 
j je, daje povečanje izvoza edina alternativa, ki lahko *
* zagotavlja nemoteno odvijanje reprodukcijskega J
* procesa gospodarstva kot celote. Prav tako je glede *
* na stanje in dosedanje gibanje slovenske in jugoslo- ★
* vanske plačilne in devizne bilance izvoz ekonomska ★
* nuja in tudi politična obveza. Vključevanje v * 
J mednarodno delitev dela, predvsem pa prodaja na J
* tujih trgih, je glede na splošno svetovno recesijo *
* zahtevno in težko delo, kajti tu gre za stik z močno *
* konkurenco ter za neizprosen boj za vsakega kupca ★ 
J na tržiščih, ki so preplavljeni z množico proizvodov, *
* ki so na voljo kupcem in kjer je ponudba mnogo £
* večja od plačilno sposobnega povpraševanja. *
J********************************************

za. Neizpodbitno dejstvo je, da je stano obdelovanje (reklama, 
izvoz, njegova rast in uspeh lastna prodajna mreža, propa- 
lahko le rezultat predhodnih ganda itd.), 
dolgoročnih usmeritev, kajti Brez pogumnih odločitev tu 
najprej je potrebno investirati v ni uspeha, kajti izvoznik se sre- 
tuja tržišča ter njihovo nepre- čuje z mnogimi riziki, možnost

jo izgube dohodka, tu so mone
tarno — valutni riziki in po
dobno.

Zahtevna tujina priznava 
kvaliteto delavcev IMV

Danes s ponosom gledamo na 
dosežene izvozne rezultate in 
prekoračitev 100 milijonov do
larjev izvoza niso več sanje, 
ampak stvarnost, ki jo bomo 
letos močno presegli.

Velikokrat slišimo od zunaj: 
„Vam je lahko, ko imate iz
voz.” Pri tem pa vsak pozablja 
vprašati, kako ste uspeli, koliko 
je vaš delovni človek moral za
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Posodobljene tehnologije in nenehna modernizacija proizvodnega procesa so med prvimi stalnimi 
nalogami v delovni organizaciji IMV.

to žrtvovati, delati v težjih po
gojih itd. Ne, to ni prišlo samo 
od sebe! Še danes mora kolek
tiv delati in živeti v pogojih, ki 
ne dovoljujejo sanjarjenja in na
videznega zadovoljstva. Že sa
ma osnovna proizvodna usmeri
tev kolektiva je narekovala in 
tudi pogojevala bodoči razvoj v 
napeto izvozno aktivnost v bli
žnje razvite dežele Evrope. Po- 
eoji gospodarjenja, predvsem pa 
še gospodarske reforme, tj. od 
leta 1965 dalje, so silili takrat 
še maloštevilni kolektiv, da bi 
se osvobodil klasičnega dodelje
vanja potrebnih deviznih sred
stev za uvoz nujno potrebnega 
reprodukcijskega materiala. Na
daljnji razvoj smo hoteli podre
diti lastnim umskim in fizičnim 
sposobnostim.

Začetke izvoza poznamo že 
od leta 1960 dalje. To je čas, 
ko je IMV razvijal proizvodnjo 
gospodarskih vozil — poznanih 
kombijev. Takratni izvoz je bil 
skromen; temeljil je na klasi
čnih oblikah izvoza preko jugo
slovanskega izvoznika, ki je 
imel v tujini partnerja uvoznika, 
ta pa distributoija, ki je preko 
svojih podzastopnikov prodajal 
blago končnim koristnikom. To 
so bili časi, ko jugoslovansko 
gospodarstvo ni izvažalo indu
strijskih finalnih proizvodov.

Od leta 1965 pa do sedaj je 
IMV povečal izvoz 480-kratno. 
Ta številka ne daje pravega od
govora na pomen izvoza. Veliko 
več nam pomeni podatek, da 
znaša realizacija izvoza že 60

IMV KURI R izdaja delov
na organizacija Industrija 
motornih vozil Novo mesto 
— Izhaja vsakih 14 dni v 
6750 izvodih — Ureja ured
niški odbor, glavni in odgo
vorni urednik Simo Gogič — 
Uredništvo in uprava: Novo 
mesto, Zagrebška cesta 
18/20 — Grafična priprava: 
DITC Novo mesto, TOZD 
Dolenjski list, tisk TOZD 
Tiskarna Novo mesto.

odstotkov celotne realizacije 
IMV.

Kako smo to dosegli?

IMV je v preteklih 12 letih 
organiziral lastno prodajno mre
žo v vseh zapadnih evropskih 
deželah, razen Španije in Portu
galske, v letu 1980 pa še v 
Grčiji. V navedene dežele izva
žamo preko osmih podjetij v

tujini in preko enega mešanega 
podjetja. V tem kratkem času 
se je naš kolektiv uveljavil kot 
vodilni evropski proizvajalec 
avtomobilskih stanovanjskih 
prikolic ADRIA. Proizvodno 
— tehnično sodelovanje s tujo 
firmo RENAULT pa je dalo 
dokončno obliko dolgoročni iz
vozni politiki IMV. Izvoziti 
21.000 avtomobilov v deželo, 
kjer se je popularna „katrca” 
rodila, za naše člane kolektiva

ne pomeni samo 75 miljonov 
dolarjev, ampak v prvi vrsti to, 
daje naša kvaliteta dela sprejeta 
tudi v tujini’

To pa naj nam bo 
v jubilejnem letu ob sprejema
nju srednjeročnih razvojnih na
črtov osnova za oceno že pre
hojene poti in za utrditev zau
panja v naše lastne sposobnosti 
pri razreševanju naših delovnih 
nalog za dosego postavljenih 
ciljev.

Izvoz je in ostaja prvenstvena stabilizacijska naloga. Kljub vsem objektivnim težavam smo prav letos odločno povečali izvoz na 
zahodnoevropski trg. Srednjeročni načrti so velikopotezni, vendar temeljijo na dolgoletnih pozitivnih izkušnjah, predvsem pa na dobro 
organizirani proizvodno—prodajni politiki.
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Jajce — zgodovinsko mesto v naši državnosti in kraj, ki ga vsaj po imenu danes pozna sleherni 
Jugoslovan (foto: Joco Žnidaršič).

**************************>M-****+*************++*****+*******+**+***2
* 4
★ - — — — *Jajce, 29.novembra 1943
J******************************************^**************************

Protifašistični svet narodne 
osvoboditve Jugoslavije kot naj
višje in edino resnično predstav
ništvo volje narodov Jugoslavije 
sklene:

1. da se Protifašistični svet 
narodne osvoboditve Jugoslavi
je konstituira v vrhovni zakono
daji in izvršilni predstavniški 
zbor Jugoslavije kot vrhovni 
predstavnik suverenosti naro
dov in držav Jugoslavije kot 
celote in da se postavi Nacional
ni komite osvoboditve Jugosla
vije kot organ z vsemi obeležji 
narodne vlade, po katerem bo

★

Protifašistični svet narodne 
osvoboditve Jugoslavije ostvar- 
ial svojo izvršilno funkcijo;

2. da se izdajalski jugoslovan
ski ubežni „vladi” odvzamejo 
vse pravice zakonite vlade Jugo
slavije, zlasti da bi predstavljala 
narode Jugoslavije kjerkoli in 
pred komerkoli;

3. da se vse mednarodne po
godbe in obveznosti, ki so jih v 
imenu Jugoslavije sklenile 
ubežne „vlade” v zamejstvu, 
pregledajo glede potrebe, ali naj 
se razveljavijo, ponovno sklene
jo ali potrdijo, ter da se ne

priznajo mednarodne pogodbe 
in obveznosti, ki bi jih mogoče 
še kdaj sklenila ubežna tako 
imenovana „vlada”;

4. da se zgradi Jugoslavija na 
demokratičnem federativnem 
načelu kot državna skupnost 
enakopravnih narodov.

Čestitka
REPUBLIKI

Globoko prežeti s svetli
mi tradicijami narodno
osvobodilnega boja in so
cialistične revolucije se de
lavci Industrije motornih 
vozil Novo mesto pridružu
jemo praznovanju 37. rojst
nega dne Republike, ki se 
ie rodila sredi najhujše ka
taklizme v zgodovini člove
štva. Tisočletno suženjstvo 
naših narodov smo prav v 
tistih najtežjih trenutkih 
spremenili v blestečo zma
go, katere sijaj nam osve
tljuje pota izgradnje samo
upravne socialistične druž
be.

Mi, delavci IMV, smo v 
teh dneh še posebej pono
sni, saj praznujemo 25. 
obletnico obstoja kolekti
va, čigar zgodovina združu
je vse tiste težke in lepe 
trenutke, katere smo pre
življali v izgradnji domovi
ne. Vse, kar smo naredili » 
ie naš prispevek k razvoju 
socialistične Jugoslavije, ki 
je pod Titovim vodstvom 
izpolnila upanja naših naro
dov.

Zavedamo se, da sociali
stična revolucija ni konča
na in da nas čakajo še 
številne in težke naloge, 
katerim bomo kos le zdru
ženi v enotno armado de
lavcev od Triglava do Var
darja.

Ob svežem cvetju kraja 
zadnjega počitka največje- 
ga sina naših narodov de
lavci IMV obljubljamo, da 
se bomo, tako kot doslej, v 
prvih vrstah borili za ures
ničitev ciljev revolucije, za 
izgradnjo samoupravne so
cialistične Jugoslavije.

DELAVCI 
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